
АНАТОЛІЙ ЄПІФАНОВ
ПРО НАУКУ,
ОСВІТУ, СПОРТ,
БУДІВЕЛЬНУ
ПРОФЕСІЮ
І МАЙСТЕРНІСТЬ
ГОСПОДАРЮВАННЯ

55555СУБОСУБОСУБОСУБОСУБОТТТТТААААА,,,,,     18 лют18 лют18 лют18 лют18 лютогогогогого о о о о 20202020201212121212 р. р. р. р. р. Сумщина№№№№№№№№№№ 19�20 19�20 19�20 19�20 19�20

 ДІЙОВІ ОСОБИТ

Володимир ЧЕРНОВ
«СУМЩИНА»

–  Анатолію Олександровичу, Ви за�
снували і зараз очолюєте освітній
заклад, який суттєво відрізняєть�
ся від «колег». Готуючи фахівців
для фінансової системи, Українсь�
ка академія банківської справи па�
ралельно примножує архітектур�
но�культурну спадщину міста. Но�
возбудований корпус Банківської
академії, приміщення Наукової
бібліотеки, Легкоатлетичний ма�
неж, готель «Олімпійський» � це
така науково�освітня стратегія
чи, може, нереалізований потен�
ціал Єпіфанова�будівельника?
– Мабуть, і те, й інше. Професія буді�

вельника – це для мене все�таки головне.
Так склалось, що після закінчення Сумсь�
кого будівельного технікуму я віддав їй 25
років свого життя. Потім лише половину
цього терміну – 12,5 року – був чиновни�
ком, починаючи від мера Сум та представ�
ника Президента в області і закінчуючи
головою облради й облдержадміністрації.
Але ким би я не був, мені завжди хотілось
будувати. Навіть коли працював мером
Сум і, у принципі, відповідав за все, я ще і
як прораб завжди курирував якийсь конк�
ретний будівельний об’єкт. То були шко�
ли, водозабори, інші споруди. Ми тоді, на
початку 1990�х, збудували в Сумах 2 нові
потужні водозабори і суттєво зміцнили по�
зиції міста в питаннях водозабезпечення.
Це Токарівський і Новолучанський водо�
забори, після введення яких стало можли�
вим цілодобове водопостачання. До речі,
вода в Сумах дуже якісна. Якщо інші міста
споживають її із річок, із верхніх гори�
зонтів, ми маємо артезіанську воду. Я осо�
бисто опікувався будівництвом медично�
го інституту, який зараз успішно працює
на Басах. У тому приміщенні мало розмі�
ститися профтехучилище, що готувало б
ізоляційників, але після розпаду СРСР нам
удалось, використовуючи старі зв’язки,
забрати той недобуд у власність міста. До�
поміг Олександр Михайлович Семеренко,
який свого часу працював у Сумах пер�
шим секретарем Зарічного райкому
партії, потім заступником голови облви�
конкому, а згодом заступником міністра
Мінмонтажспецбуду.

Аби запросити до Сум викладачів медич�
ного факультету (який згодом став медич�
ним інститутом), міськвиконком виділив
більше 40 квартир. Згодом у Сумах з’явився
Інститут прикладної фізики, який і дотепер
очолює академік Володимир Юхимович
Сторіжко. Ми віддали цій установі одне з
найкращих приміщень міста, у присутності
академіка Бориса Патона, буквально на
коліні я підписав відповідне розпоряджен�
ня. Свого часу цей інститут знаходився в
Абхазії, але коли йому довелось шукати нове
місце дислокації, ми його прихистили в Су�
мах. У місті, таким чином, з’явилась акаде�
мічна наука.

–  Можна сказати, Ваша будівель�
на специфіка привела до того, що
у Сумах з’явились принаймні три
нові наукові й освітні заклади.
– Мабуть, так влаштований: мені нестер�

пно, коли час іде, а нічого нового не з’яв�
ляється. Причому, я завжди намагався бути
до цього причетним особисто й безпосе�
редньо: і коли працював на посаді голови
міськвиконкому, і коли керував областю.
Мабуть, це вже у крові: не будувати я і не
можу, і – я так сказав сам собі – не маю
права. Це не лише «хто на що вчився», а й,
можливо, хто для чого народився. У 1990�х
роках у державі була страшенна інфляція, і
тоді мені випало управляти областю, я вва�
жаю, у найбільш кризовий момент. Але у нас
були і газ, і електроенергія, бо через область
її проходить 720 мегават, і ми брали пере�
токи. Ми купували цю електроенергію де�
шево, бо поїхали до Москви і підписали
відповідний договір. Щоправда, мені потім
за це в Адміністрації Президента дали по
шапці: мовляв, не лізь не у свою справу. Осо�
бисто Леонід Данилович викликав! Але нам
треба було втримати область – і ми її втри�
мали. І в той час, попри все, не згорнули
будівництво. Доводилось досить часто їзди�
ти у ті роки по колгоспах, і я у кожного го�
лови обов’язково запитував: будує він щось
чи ні? Якщо будує – значить, живе, значить,
у господарства є майбутнє.

– Сумчани можуть сподіватися,
що найближчим часом Ви порадує�
те рідне місто якимсь новим буді�
вельним проектом?
– Думаю, можуть. Ось лежить проект –

майбутній Дім студентства. Скільки уже
років тривають розмови про те, що по�
трібно рятувати історичну будівлю – буди�
нок Харитоненка, що доруйновується на
вул. Троїцькій обласного центру? Далі роз�
мов, можна сказати, справа не пішла. Ми
реконструюємо цей комплекс і передамо
під студентське самоврядування. Сподіва�
юсь, цей задум вдасться реалізувати вже ни�
нішнього року. А ось інший проект, він уже
затверджений на засіданні містобудівної
ради Сум. Від Легкоатлетичного манежу і
до вул. Прокоф’єва самоорганізувалось

справжнісіньке «злачне місце»: кіоски, пиво
з горілкою та всіма, як кажуть, витікаючи�
ми наслідками. Людей замучили, і люди по�
просили захистити їх спокій. Тож ми вирі�
шили відкрити там Алею олімпійської сла�
ви. Чільне місце буде відведене кожному із
7�ми наших олімпійців – призерів і пере�
можців Ігор. Там буде краса! І люди знати�
муть своїх героїв, на яких можна і треба
рівнятися.

– А цей будівельний проект коли
буде втілений у життя?
– Переконаний, що вже нинішнього року.

«Дотискуємо» Мінаєва: нехай місто теж дає
якусь копійку, бере участь у співфінансу�
ванні. А ось ще один проект: стадіон «Аван�
гард». Суми як спортивне місто прослави�
лись завдяки нашій жіночій команді з хо�

– Єдине, що нам ще залишилось зроби�
ти – це у районі Стецьківки�Радьківки, де
був полігон артучилища, відкрити сту�
денсько�молодіжний спортивний центр.
Там прекрасне місце – ліси, озера. Треба
забрати ту землю у комунальну власність
і збудувати на ній об’єкти спортивної
інфраструктури. Але це вже не цього
року…

–  Анатолію Олександровичу, Ви
вже не губернатор і навіть не
міський голова, а лише депутат
Сумської обласної ради. Але люди
кажуть, що й на цьому рівні бага�
то що вирішуєте в цьому житті.
Як Ви оцінюєте роботу нинішньої
влади і що зробили б по�своєму, якби
мали таку можливість?

теджами позакривали всі виходи – на Кіро�
ва, на аеропорт, біля озера Чеха і так далі.
Куди далі йти? Усі райони, вся область роз�
пайовані. Місту, аби розвиватися, тепер зем�
лю купувати? А якщо не продадуть? Ці пи�
тання дуже серйозні. Настільки серйозні, що
ми їх вирішили вивчити. Відзняли фільм:
Суми учора, сьогодні, завтра. Його можна
буде подивитися на «Академ�ТВ». Точніше,
це 5 фільмів, чи 5 серій. Земля і містобудів�
на політика в обласному центрі, комуналка,
зокрема, вода й каналізація, тепло і житло,
дороги і транспорт. Щоб люди бачили і зна�
ли, що сьогодні насправді є.

–  Можете сказати для тих сумчан
та жителів області, хто з якихось
причин не подивиться фільм на «Ака�
дем�ТВ»: яка його головна думка?

Академічна гребля

 ОСВІТАТ

кею на траві. Але якщо найближ�
чим часом у нас не з’явиться
справжнього стадіону для гри у
хокей на траві, який відповідати�
ме усім міжнародним стандартам,
наші дівчата не зможуть виступа�
ти у міжнародних змаганнях, бо
не зможуть приймати гостей і
організовувати зустрічні ігри.

– Чому Ви опікуєтесь ще й
цим питанням?
– Тому, що я голова обласної

Федерації з хокею на траві. Мене
обрали дівчата – мабуть, тому, що
я вже давно їм за няньку.

– Анатолію Олександрови�
чу, скажіть, будь ласка:
чому Ви пропонуєте ніби
щось хороше, хочете щось
зробити не для себе – для
міста, і при цьому дуже часто до�
водиться долати чийсь спротив?
Ось той же академік Сторіжко,
якого ми вже згадували. Він був ка�
тегорично проти, аби біля Інсти�
туту прикладної фізики будували
приміщення Наукової бібліотеки.
Чому?
– Я також часто ставлю сам собі це запи�

тання: чому? Я не можу зрозуміти, чому в нас
такий народ. Ось навіть ця Алея олімпійсь�
кої слави на вулиці Прокоф’єва. Люди сто�
милися писати скарги на п’яниць, що уподо�
бали це місце. І ми знайшли вихід. Але знай�
шлась і одна дама, яка «проти». Вона чомусь
не хоче, аби на Алеї олімпійської слави сто�
яли красиві лавочки. Ніби пивні кіоски – то
краще. Знаєте, переважна більшість наших
земляків – прекрасні люди. Але є й такі, кого
«давить жаба». Навіть тоді, коли хтось має
до чогось не приватний, а громадський інте�
рес. Я про це й Сторіжку говорив, коли він
почав мене «давити»: Володимире Юхимо�
вичу, ти ж академік! Ти що – проти того, аби
в Сумах з’явилась новітня Наукова бібліоте�
ка?! Нам довелось пройти 18 судів (!), аби
добитися того будівництва. Прийдемо на суд,
а він відкладається, знову приходимо – зно�
ву перенесли. Технологія відома…

– На розвиток цієї теми. У середині
1990�х років, коли ще тільки відбу�
валося становлення Банківської
академії, Ви просили у міста при�
міщення 4�ої школи. Вам школу не
віддали, і вона зараз гине на очах.
Чи не хочете повернутись до цього
проекту?
– Знаєте, якби ми не зробили над цим

приміщенням дах – воно б уже розсипалось.
Академія вклала туди 450 тисяч гривень. Мені
хотілося, щоб у Сумах була спеціалізована
школа економічного спрямування – при�
близно така, як класична гімназія на вул.
Троїцькій, що дає дітям знання іноземних мов.
Значне число економічно підготовлених
дітей опісля змогло б продовжити навчання
у Банківській академії. Але не склалось…

– На сьогодні ця ідея вже відпала?
– Це має бути не наша ідея, а ідея міста.

Але я виступаю з ініціативою по тому ж ста�
діону «Авангард» � а нам знову встромля�
ють палиці в колеса. І знову доводиться за�
питувати і не знаходити на це відповіді:
чому?! Ну, нехай зроблять ще одне футболь�
не поле. Але ж футболу у нас і без того ви�
стачає, а хокей на траві – дуже перспектив�
ний для Сум вид спорту – розвивати ніде. А
це ж наша слава!

– Ви завершили грандіозний буді�
вельний проект у Севастополі:
там зараз працює філія УАБС. Чи не
означає це, що в Сумах Банківська
академія вже не розвиватиметься?

– У мене є залізне правило: не входити
двічі в одну і ту ж річку. Так що, якби був і
що б зробив, не хочу навіть фантазувати.
Але поміркувати можна. Мені довелось пра�
цювати в період, коли ще не працювали
жодні закони, і тому доводилось вдаватися
до ручного управління. Це було по�справж�
ньому ручне управління. Я був справжнім
губернатором: мені тоді підкорялися всі си�
лові структури, без мене ніхто не міг нікого
призначити. Можна було б усе розікрасти,
розтягти – і ніхто й слова не сказав би, тим
паче, в місті. Влада була централізована по�
вністю. Отоді була вертикаль! Але я все ут�
римав укупі, і коли пішов з області � вона не
була «прихватизована». Працювало 19 цук�
розаводів! Тільки у одного розпочались не�
величкі проблеми… І молокозаводи були, і
м’ясокомбінати, і фарфоровий завод, і вся
решта, і ніщо не було привласненим. І вбу�
довані�прибудовані приміщення, і дитсад�
ки – ми не продали жодного дитсадка, не
закрили жодної школи. Ми розуміли, що ми�
нуть важкі часи – і все це знову стане по�
трібним людям.

– І справді, не було продано жодно�
го дитсадка? Мабуть, вони були в
оренді?
– В оренді був лише один дитсадок, а при�

ватизований не був жоден. Всю цю інфрас�
труктуру ми тримали – аж до 1998�го�1999�
го років. А потім пішли хвиля за хвилею:
мала і велика приватизація. І зараз у деяких
сумських дитсадках на кожне місце – по 5
заяв батьків. Яке у мене може бути ставлен�
ня до влади, котра призвела до такої ситу�
ації? Я не буду зараз називати прізвища: по�
ганий, наприклад, Мінаєв чи хороший. До
речі, у того ж Мінаєва і прав сьогодні неба�
гато. Але ж кожен, хто сьогодні при владі,
повинен розуміти: він на посаді не вічний.
Як потім дивитиметься в очі людям? Треба
ж зробити для них щось хороше, щось сер�
йозне! Все�таки, бюджет Сум сьогодні –
840 мільйонів. А при мені був 28 мільйонів
рублів, хоч рублі були й не такі, як сьогодні
гривні. Візьму лише один приклад – нехай
хтось на мене ображається, чи не обра�
жається, то вже його справа. Зараз у Сумах
супермаркетів – мабуть, уже не менше
сотні. Але коли ти виділяєш під щось землю,
це має робитися відповідно із генпланом. А
генплану у місті немає. І я знаю, чому. Коли
ти порушуєш генплан, можуть посадити до
тюрми, а коли генплану немає – вирішуй,
як хочеш. Комусь сподобався майданчик,
він до тебе прийшов, переговорив, «цуке�
рочки» приніс, «чайку» попили – і питання
вирішилось. Але якби у тебе був генераль�
ний план, якби ти бачив, скільки й коли у
місті потрібно відкрити шкіл, дитсадків –
хіба ти плодив би стільки супермаркетів? А
де ставити житлові будинки? Вже ніде! Ко�

– Думка така, що якби те, що зараз відбу�
вається, відбувалось у «старі добрі часи» �
хтось би за це у відомих місцях уже ліс лоб�
зиком пиляв би.

– І все�таки, повернусь до поперед�
нього запитання: що Вам вдається
сьогодні вирішувати у владі як де�
путату обласної ради?
– Я належу до постійної планово�бюд�

жетної комісії. Звичайно, як людині, що має
певний господарсько�управлінський досвід,
фінансово�економічні знання і зв’язки, мені
вдається впливати на деякі процеси. З моєю
думкою рахуються і голова обласної ради, і
голова облдержадміністрації – тут я на
щось нарікати не можу. Окрім цього, я відпо�
відаю ще й за свій виборчий округ. Це –
Недригайлівський район, моя рідна земля.
Допомагаю людям, розв’язуємо різні про�
блеми: і приватні, і громадські, територі�
альні. Займаюсь питаннями газифікації ра�
йону. Рано чи пізно газ обов’язково буде, бо
хоч зараз і актуально говорити про альтер�
нативні види палива, до соломи вже не по�
вертатимемось.

– Ви впевнені, що газифікація
сільських населених пунктів – зок�
рема, Недригайлівського району –
то перспективний проект?
– В Україні досить газу – і сланцевого, і

на шельфі Чорного моря, і в інших місцях. І
чимало своєї нафти. Зараз треба говорити
про те, що видобуток нафти, у тому числі й
на Сумщині, суттєво скоротився. Коли я
працював, область мала щороку 3,5 – 4 млн
тонн нафти, зараз маємо 1,5 – 1,7 млн тонн.
400 тис. тонн нафти нам залишали для по�
треб області. Ми виділяли пальне за собівар�
тістю ТЕЦ, селу. Ніхто не крав, і у нас, за
великим рахунком, не було проблем із енер�
гоносіями.

– Ще коли Ви очолювали міську ви�
конавчу владу, у Сумах планувалось
будівництво сміттєспалювально�
го заводу. Ця дуже серйозна пробле�
ма не вирішена й досі. Вона загост�
рюється з кожним днем. Як проко�
ментуєте?
– Життя пішло вперед: сьогодні вже тре�

ба говорити не про сміттєспалювальний, а
про сміттєпереробний завод. 6 років тому,
коли містом керував Клочко, вийшло так,
що я зустрівся із серйозними фахівцями зі
Словаччини. Вони запропонували на дуже
вигідних для нас умовах побудувати в Су�
мах такий завод. Вони самі проектують,
самі виготовляють обладнання, самі буду�
ють по всій Європі. Це коштувало б близь�
ко 40 млн євро, окупилося б за 5�7 років. У
процесі сміттєпереробки завод виробляв
би приблизно 15 мегават електроенергії. За
рахунок електроенергії вони б будівницт�
во окупили, а завод передали б місту. Але
інвестору треба було дати гарантії: або за�
класти до бюджету, або запропонувати
іншу заставу. Я б на це пішов, але у мене вже
не було таких повноважень. А наші щось
крутили, щось вертіли – і виявилось, що
нічого не здатні вирішити. Відтак, все закін�
чилось «пшиком». Зараз це називається
відсутністю політичної волі.

– І все�таки, ми не можемо не по�
вернутись до УАБС – навчального
закладу, який Ви зараз очолюєте.
Банківська академія сьогодні – один
із найавторитетніших і найбажа�
ніших роботодавців регіону. Люди
мають хорошу зарплату і регуляр�
но її одержують. А не так давно на
вул. Прокоф’єва здали в експлуата�
цію житловий будинок УАБС, і Ви
заявили, що незабаром всі праців�
ники академії, у кого немає власно�
го житла, його матимуть. На�
скільки реальні такі плани і навіщо
вони, коли в академії і так прак�
тично відсутня плинність кадрів?
– У нас в академії і справді існує черга на

одержання житла. Зараз жоден вищий на�
вчальний заклад України не пропонує своїм
співробітникам житло – таке є тільки у нас.
Будинок, який ми нещодавно здали – вва�
жаю, один з кращих у місті, і за архітекту�
рою, і за іншими параметрами. До того ж,
він стоїть біля річки. Ми вирішили квартир�

ну проблему багатьох сімей, нехай живуть
довго і щасливо. Окрім цього, ми створили
в академії резерв житла. Гряде велика ре�
форма в освіті, скоро буде прийнято новий
закон про освіту. Зараз в Україні – 820 ви�
щих навчальних закладів, з них приблизно
півтори сотні приватних, які серйозних
спеціалістів практично не готують. Викла�
дачі бігають туди�сюди і банально заробля�
ють копійку. Так довго тривати не може.
Кількість вишів скоротиться приблизно вде�
сятеро. Виживуть найсильніші – хто має
базу, має кращі викладацько�професорські
кадри. Повинні бути своя аспірантура, своя
докторантура, свої спецради. Ми готуємось
до цих змін. У нас зараз працює до 75%
фахівців із науковими званнями, а стоїть
завдання довести цей показник до 85�90%.
Через 1,5�2 роки ми вийдемо на цю цифру,
і це буде один з найкращих результатів в
Україні. А маючи житловий фонд, ми мати�
мемо стимул для своїх співробітників, дех�
то з яких, прямо скажемо, «заболотився».
Також матимемо можливість запрошувати
на роботу кращих фахівців із усієї України.

– Житло буде службовим?
– Ні, воно надаватиметься у власність.

Але договір складено так, що людина, одер�
жавши від академії квартиру, буде зобов’я�
зана пропрацювати у нас не менше 3�4
років. Раніше приватизувати квартиру буде
неможливо. Втім, думаю, цей запобіжник
визначальним не виступатиме. Кількість
вишів, а відтак, і робочих місць для викла�
дачів скорочуватиметься, зарплата у нас
нормальна – а від добра добра не шука�
ють. До речі, ви праві, коли говорите, що
Банківська академія – один з найкращих
роботодавців регіону. Ми є одним з най�
більших платників податків до місцевого
бюджету та Пенсійного фонду. Займаємо
з цього показника 8�10 місце. Минулого
року було взагалі 6�те місце. Порівняйте:
велике промислове підприємство і навчаль�
ний заклад. І ми не поступаємось, хоча
хтось у промисловості піднявся і посунув
нас із 6�го місця на 8�ме.

– Останнє запитання, Анатолію
Олександровичу. Попри всі інші зав�
дання і проблеми, найголовнішим
для УАБС та її ректора залишаєть�
ся все ж підготовка висококласних
фахівців для фінансового сектору
України. Можна коротко підбити
підсумки цієї роботи?
– Не хочу нічого говорити про сусідів,

про колег, які готують щороку по 5 чи  10
тисяч спеціалістів. Куди потім ті спеціалісти
йдуть на роботу? Навіть якщо взяти сільське
господарство. Сьогодні в Україні 23 вищі на�
вчальні заклади, що готують фахівців
сільськогосподарського профілю. А кол�
госпів, де колись працювало по 100�150 чо�
ловік, уже нема. Зараз у багатьох агрофірмах
працює по 5�6 чоловік управлінського апа�
рату. Куди йти решті випускників? Тому ре�
форма освіти має бути. А зекономлені від ре�
організації кошти треба направити куди?
Звичайно ж, на початкову освіту – на шко�
лу, на дитсадки, на сільських учителів, щоб
мали хорошу зарплату і трималися своїх
посад. При мені ми давали вчителям на селі
безплатний газ, вугілля – до 2 тонн, все за
рахунок бюджету. Зараз нічого такого нема.
Треба закладати до бюджетів копієчку для
фінансування побуту не лише сільських вчи�
телів, а й лікарів. Будувати для них житло. А
повертаючись до нашої академії – у нас ус�
пішно працевлаштовується до 90% випуск�
ників. А решта чи за кордон хтось поїхав, чи
кудись переїхав: одружився або вийшла
заміж. На наших фахівців у державі існує
попит, і це – найголовніший показник. Бага�
то які навчальні заклади, наприклад, готують
юристів. Але ми даємо своїм юристам 30
відсотків економічних знань, і тому вони
конкурентні на сучасному ринку праці.

– І, нарешті, «найостанніше» запи�
тання: що нового плануєте запро�
понувати майбутнім абітурієн�
там?
– У цьому плані ми займаємо консерва�

тивну позицію: не можна міняти те, що ко�
ристується попитом. Ми ведемо 6 спеціаль�
ностей і не маємо проблем із набором: мож�
ливо, ще й через те, що комерційне навчан�
ня у Банківській академії коштує порівняно
недорого. Підготовка юриста, скажімо � 9
тисяч 100 грн на рік, економіста й банкіра –
приблизно 8 тисяч. Але ж це не 15�20 тисяч,
як у багатьох інших вищих навчальних за�
кладах! Щоб навчатися, наприклад, у юри�
дичній академії імені Ярослава Мудрого у
Харкові, треба щороку платити 20�25 тисяч.
Так само і в Київському університеті імені
Тараса Шевченка. Ми запровадили в себе
дуже гнучку систему навчання, якої нема ніде
в Україні. Це називається модним сьогодні
словом – «рейтинг». Якщо хтось вступив на
бюджетне місце, але за рік опустився – сту�
дентське самоврядування разом зі своїм
профспілковим комітетом рекомендує ад�
міністрації перевести його із бюджетного
місця на комерційне, а того, хто навчався за
гроші на самі п’ятірки – на бюджетне на�
вчання. Це дуже дієвий стимул. Протягом
року місцями таким чином міняються 15�20
процентів студентів. Це – конкуренція, без
якої немає економіки і до якої молоді люди
звикають вже зі студентської лави.
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Наталія ІСІПЧУК
«СУМЩИНА»

С
партакіада розпочалась із команди: «Парад!
Рівняйсь! Струнко! Капітанам здати рапорти!».
Звісно, до цього були привітання від директо�

ра школи, відомих спортсменів Сумщини – зокрема,
олімпійського неодноразового чемпіона, чемпіона
світу, Європи з греблі на байдарках Олександра Ша�
паренка та інших, внесення Олімпійського прапора,
але саме ці слова стали своєрідним початком власне
спортивних змагань «Ігри патріотів» серед учнів 9�А,
9�Б, і 9�В класів.

А потім були змагання. М’ячі, скакалки, естафетні
палички, кеглі, канат і навіть … апельсини – все це

використовували спортсмени під час конкурсів
спартакіади. Гра була справді захоплюючою і ціка�
вою. Тому що і дев’ятикласники показали себе
гідно, і вболівальники активно та яскраво підтри�
мували свої команди. На гостей чекали і сюрпри�
зи: для них виступали їх товариші по парті – уже
визнані чемпіони.

Перемогли у змаганнях учні 9�В класу, їх та інших
учасників спартакіади нагородили медалями й пода�
рунками.

За словами директора школи № 15 Раїси Замяті�
ної, у цих змаганнях усі переможці, вони цікаві, ро�
зумні, спортивні – просто молодці.

� Такі масові заходи завжди цікаві дітям, оскільки
вони мають можливість випробувати себе, позма�
гатися і погратися, � зазначила Раїса Замятіна. � Тому
ми проводимо їх із задоволенням. У нас гарна
спортивна база. Також тісно співпрацюємо із ка�
федрами фізичного виховання та реабілітації
Сумського державного педагогічного університе�
ту ім. А. С. Макаренка. І результати маємо непогані:
чимало наших учнів � чемпіони та призери всеук�
раїнських і міжнародних чемпіонатів. У позауроч�

Ігри патріотів у школі №15 ний час у нас діють спортивні гуртки. Тож виховує�
мо у себе спортивну еліту Сумщини.

Поспілкувалася в ході спартакіади і з самою «спортив�
ною елітою» � переможцями всеукраїнських і міжна�
родних змагань. Усі ці школярі розумні, впевнені в собі і,
попри юний вік, точно знають, чого хочуть від життя.

� Займаюся спортом із п’яти років, � розповів
срібний призер чемпіонату України зі спортивно�
го орієнтування учень 7�Б класу Дмитро Постель�
няк. – Спорт – це успіх, жага до перемоги, пере�
вірка на міцність. Це – все! Тому, звичайно, у май�
бутньому хочу стати спортсменом.

� Кожна людина повинна бути фізично загарто�
ваною, � вважає чемпіон України, призер чемпіонату
Європи з панкратіону учень 9�Б класу Олександр
Козлов. – Особисто мені подобається у спорті зма�
гальний дух і солодкий смак перемоги.

Згодні зі своїми колегами і чемпіон України з кара�
те дев’ятикласник Євген Даценко та срібний призер
чемпіонату України зі спортивної гімнастики, четвер�
токласник Артем Павленко. Хлопці впевнені в тому,
що спорт – це сила, успіх і життя. Тому без нього себе
не уявляють.


